
A KISZ JATE Bizottságának • 
akcióprogramjáról 

(Folytatás az 1. oldalról.) 

munka segítését és a hátrányos 
helyzetű gyerekek középiskolába 
való felkészítését. 

Külügyi kapcsolatok, 
építőtábor 

A JATE KISZ-bizottság fon-
tos feladata az internacionalista 
kapcsolatok ápolása, tartalmi to-
vábbiéi lesztése. KISZ-bizottsá-
gunk továbbra is fenntartia és 
lehetőség szerint bővíti baráti 
kapcsolatait a külföldi egyete-
mekkel és üzemekkel, mind po-
litikai. kulturális. éoítőtábori, 
mind pedig tudományos téren. 

Az Egyetemi Bizottság 1982. 
nyarán is megszervezi nemzet-
közi építőtáborát. Alapos elem-
zés után az EB új építőtábori 
szisztémát dolgoz ki. amely biz-
tosítja a hazai és külföldi építő-
táborok vonzóbbá tételét, a tu-
dományegyetemek jobban meg-
felelő jelleget adva tizenhat éves 
táborunknak 

A kommunista, mozgalmi, 
politikai jelleg erősítése 

Elsődleges feladat az alap-
szervezetek mozgalmi munkájá-
nak megújítása: A KISZ-
alapszervezet mindenekelőtt az 
intézmény belső életével, a hall-
gatók nagy tömegeit érintő kér-
désekkel, a társadalmi, gazdasá-
gi problémákkal kapcsolatos po-
litikai megnyilvánulások, állás-
foglalások, • az ezek megoldása 
érdekében indított akciók, moz-
galmak szintere legyen. Támasz-
szon szakmai, politikai, maga-
tartásbeli követelményeket, szer-
vezze a politikai ismeretek elsa-
játítását biztosító munkaformá-

kat. képviselje és védje a hall-
gatók érdekeit." (KISZ X. kong-
resszus) 

Az EB és a vezetőségek 
munkastílusáról 

Javítani kell az Egyetemi Bi-
zottság és a vezetőségek testü-
leti irányító munkáját. Csök-
kentsük az irányító szervek túl-
terheltségén. és munkájuk túl-
zott operativitásán. El kell ér-
nünk, hogy a testületi ülések 
elsősorban jelentősebb politikai 
döntések színterei legyenek. 
Biztosítani kell a munka na-
gyobb nyilvánosságát. A testü-
leti döntéseket demokratikus 
előkészítés, élő politizálás (szé-
les körű felmérés, egyeztetés ál-
lami és pártszervekkel, munka-
bizottságok bevonása stb.) előz-
ze meg. A hozott határozatokat 
széles körben ismertetni kell. 
Javítjuk a káderutánpótlás és 
képzés tervszerűségét és demok-
ratizmusát. Az arra alkalmas, 
társaik bizalmát élvező és szak-
mailag is felkészült hallgatók 
vállaljanak vezetői munkát. 

O 
Ez évi akcióprogramunkból a 

fenti gondolatokat tartottuk ki-
emelten fontosnak. Ügy véljük, 
jelentős feladatok várnak ránk. 
KISZ-tagokra és vezetőségekre 
egyaránt. 

Az akcióprogram telies szö-
vege. amely a KISZ X. kongresz-
szusának szóbeli beszámolója és 
határozatai, az 1981/82. évi KB 
rétegakcióprogram és módszer-
tani útmutató, a JATE KISZ-
szervezete 1981. évi küldöttgyű-
lésének határozatai, az MSZMP 
JATE Bizottságának határozatai, 
a KISZ JATE Bizottság határo-
zatai alapián készült, a JATE 
KISZ-bizottsáaon megtalálható. 

KERESZTŰRY JÖZSEF 
JATE EB titkárhelyettes 

Vendégünk 
volt 
az Ars 
Renata 

Maradandó zenei élmény-
ben volt része mindazok-
nak. akik meghallgatták a 
SZOTE Közművelődési tit-
kársága által szervezett. 
szeptember 23-i kamarakon-
certet. 

Az Ars Renata együttes 
ritkán hallható műveket szó-
laltatott meg. A rövid — 
mintegy másfél órás — mű-
soridő alatt reneszánsz és 
korabarokk madrigálokkal 
ismertették meg a kevés 
számú, de lelkesközönséget. 
Előadták Pindaros Apolló-
dalát, Gastoldi, Phillipe de 
Monté Giovfinni. Battista 
Mosto és Monteverdi mű-
veit. A XVII. századi ma-
gvar lantművekből is ízelí-
tőt kaptunk Szabó István 
átdolgozásában és előadásá-
ban. Hallottunk XVI. szá-
zadi sárospataki pajzán di-
ákdalokat. amelyek előadá-
sával az együttes tagjai 
méltán érdemelték ki a kö-
zönség tapsát. Monteverdi 
ötszólamú madrigáljának 
előadása és a Pásztorok be-
szélgetése című duett is 
nagy elismerést aratott. Itt 
kell említést tennünk a 
Shakespeare Otteló-iában is 
hallható Fűzfadal-ról. vala-
mint az Ahogy tetszik dal-
betéteként s/ereolő Morley: 
Májusi dalá-ról, melyek 
előadásával fölényes techni-
kai tudásukról adtak számot 
az Ars Renata művészei. 

A kamarakoncert érde-

kessége volt a korabeli 
hangszerek — gamba, lant, 
furulya, reneszánsz gitár, 
dobok — megszólaltatása. 
Minden darab előtt ismer-
tette az együttes vezetője a 
madrigál „tartalmát". s 
szólt a hangszerekről is. Sze-
replésüket színessé, hangu-
latossá tette az igényesen 
elmondott összekötő szöveg-
gel. Ritkán hallunk ennyire 
tiszta zenét, ilyen nagysze-
rű tolmácsolásban. Az együt-
tes hét tagja kiválóan kép-
zett muzsikus, akik nem-
csak tökéletes énektudással 
szólaltatták meg a korabeli 
műveket, de több hangsze-
ren is fölényesen játszottak. 
A reneszánsz ember zene-
szeretetét. muzsikához való 
közelségét éreztették meg a 
közönséggel. természetes, 
egyszerű előadásmódjukkal. 

Igazán sajnálatos, hogy 
nem vonzott nagyobb szá-
mú közönséget ez a kitűnő 
koncert. Elgondolkodtató, 
hogy az ilyen rendezvények-
re miért nem jár több hall-
gató. hiszen a jövőnek nem 
egyoldalúan képzett szak-
emberekre. hanem sokolda-
lú, széles látókörű, zeneileg 
is művelt emberekre lenne 
szüksége. G. E. 

A JATE-klub programja 
Október 8. 20 óra: Mozgásszín-

ház '81: A Th'eater Levő (Jugo-
szlávia) bemutatója 

Október 9. 19 óra: Gémes-disco 
Október 10. 19 óra: Táncház 
Október 12. 20 óra: Jazz ZZaj: 

Molnár Dixieland Band koncertje 
Október 13. 20 óra: Szexológia 

— vezeti Korányi Tamás 
Október 14. 19 óra: Pszicholó-

giai kör: előadók dr. Bonc István 
és dr. Zakar András. 20 óra 30: 
I, mint Ikarus (francia film) 

Október 15. 20 óra: Politikai 
fórum: ea.: dr. Radnai György 

Október 16. 19 óra: Kakuszi-
disco 

Október 17. 20 óra: Mrozek: 
Emigránsok — a Szegedi Egyete-
mi Színpad bemutatója 

Október 19. 20 óra: Benkó-kon-
cert 

Október 20. 19 óra: Táncház 
Október 21. 20 óra 30: Fehérló-

fia (magyar rajzfilm) 
Október 22. 20 óra: Szocioló-

giai kör 
Október 23. 19 óra: Batyik-

disco 

Köszöntjük 
a hatvanéves 
Kovács 
István 
akadémikust 

1981. szeptember 21-én 
töltötte be 60. életévét dr. 
Kovács István akadémi-
kus. a József Attila Tudo-
mányegyetem Állam- és 
Jogtudományi Kara tan-
székvezető egyetemi ta-
nára. 

Kovács István Nyírbá-
torban született. Debre-
cenben szerezte meg dip-
lomáját Budapesten él. a 
Magyar Tudományos Aka-
démia Állam- és Jogtudo-
mányi Intézetének igaz-
gatója. 

i Sok — és reméltük, el-
téphetetlen — szál köti 
egyetemünkhöz, városunk-
hoz. Több mint 30 éve 
rendszeresen, hetenként jár 
Szegedre, előadásokat tart, 
s vezeti az Államjogi tan-
széket, elnökként irányít-
ja a Szegedi Akadémiai 
Bizottság Jog- és Gazda-
ságtudományi Szakbizott-
ságát —. hogy csak néhá-
nyat említsük itteni hiva-
tali elfoglaltságai közül. 

Igen sokan tisztelik Ko-
vács professzort — s nem 
csupán volt tanítványai. 
Ám akik ..csak látásból" 
ismerik, nem egyszer ava-
nakvóak: elismerést érde-
mel az ilyen ember, cso-
dálhatjuk hallatlan ener-
giáját. de ... miért kellett 
neki vállalnia, három év-
tizeden át. hetente a fá-
rasztó utazást. Budapest-' 
ről Szegedre? Nos. sze-
rencsére, nem vállalnia 

kellett. Kovács akadémi-
kus maga vállalta ezt. 

Harmincéves korában 
kapott professzori kineve-
zést. maid tanszékvezetői 
megbízást egyetemünkön. 
Városunk szeretettel fo-
gadta a fiatal tanárt, és ő 
ezt most is nagyra érté-
keli. Hiányozna neki — 
mint mondja — Szeged, s 
ez is meghatározó oka 
volt annak, hogy nem cse-
rélte föl a szegedi kated-
rát a nem kevésbé csábító 
fővárosi pozíciókért, s bár 
az ajánlatok sokakat meg-
szédíthettek volna, őt nem. 

Tudományos és közéleti 
munkásságának ehelyütt 
még puszta regisztrálására 
sem vállalkozhatunk, csu-
pán emlékeztetünk: a ma-
gyarul és számos idegen 
nyelven megjelent köny-
veinek és tanulmányainak 
hosszú sora által is jel-
zett tudományos, valamint 
tudományszervező tevé-
kenységének elismerése-
ként a Magyar Tudomá-
nyos Akadémia 1916-ban 
rendes tagjává választotta, 
közéleti munkáját értékel-
ve pedig a Népköztársa-
ság Elnöki Tanácsa több 
ízben részesítette magas 
kitüntetésben. 

Születésnapja alkalmá-
ból tisztelettel köszöntjük 
dr. Kovács István akadé-
mikust. jó egészséget, hosz-
szú életet és további sike-
reket kívánva neki! 

Kollégái, tanítványai 

A Szegedi Akadémiai Bizottság 
és a Szegedi Orvostudományi 
Egyetem szeptember 29-én tudo-
mányos ülést tartott prof. dr. 
Csillik Bertalan elnökletével. A 
tudományos tanácskozáson Bagi 
Magdolna (hallgató), Csík Vera, 
Domonkos Jenő, Engelhardt Jó-
zsef, Heiner Lajos, Imréné Kaiser 
Gabriella, Jóri József (Fül-orr-gé-
ge klin.), Motika Dezső, Székely 
Judit és i f j . Vargha Miklós — a 
SZOTE Ideg- és Elmegyógyászati 
Klinikája munkatársai — tartot-
tak előadást kutatási munkáikról. 

A SZOTE és az Akadémiai Bi-
zottság következő ülésére október 
13-án, 16 órakor kerül sor a 
SZAB-székház üléstermében. A 
tudományos tanácskozás előadói 
a SZOTE Igazságügyi Orvostani 
Intézet munkatársai lesznek. 

A Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskola Történettudományi Tan-
székének Diákköre és a történe-
lem szakos KlSZ-alapszervezetek 
október 2—i. között rendezik 
meg a tanárképző főiskolák Tu-
dományos Diákköreinek X. ta-
lálkozóját. Az október 3-án 9 óra-
kor rendezett megnyitót a mai 
diákkörösök dolgozatainak bemu-
tatása és vitája követi. Október 
3-án 15 órakor az előző találko-
zók résztvevői számolnak be tu-
dományos munkásságuk alakulá-
sáról. (Tudósítást lapunk követ-
kező számában adunk!) 

Beszélgetés dr. Bartók Mihállyal 
A JATE Természettudományi 

Karának új dékánja — mint ar-
ról „Alfa" című, elsőéveseknek 
szóló mellékletünkben hírt ad-
tunk — dr. .Bartók Mihály, egye-
temi tanár. a kémiai tudományok 
doktora, a kar Szerves Kémiai 
tanszékének vezetője. Hivatalba 
lépése alkalmából Bartók pro-
fesszorral beszélgetést készített 
lapunk munkatársa, a természet-
tudományi kar állami vezetése 
előtt álló feladatokról, az aktuá-
lis problémákról. 

— Professzor úr. mindenek-
előtt azt szeretném megkérdezni: 
milyen közvetlen, belátható időn 
belül megoldandó feladatok fog-
lalkoztatják az állami vezetést? 

— Hadd mondjam meg, hogy 
bizonyos értelemben szerencsés 
időszakban kerültem az állami 
vezetés élére, hiszen a VI. nép-
gazdasági ötéves tervidőszakra 
vonatkozó oktatási, nevelési és 
kutatási fejlesztési tervezetet az 
előző állami vezetés elkészítette, 
s ez év júniusában el is fogadták. 
Tehát megvan a program az el-
következendő évekre. További 
feladatunk a határozatok tanul-
mányozása és végrehajtása. A 
tanévnyitóval közismertté vált. 
hogy az intézményeknek el kell 
készíteniük három éves intézke-
dési tervüket, így ezen is dolgoz-
nunk kell. Ami pedig a jövőt 
illeti: egyik legfontosabb felada-
tunk a képzési irányok célszerű 
módosítása, illetve új képzési 
irányok kialakítása a népgazda-
sági tervekkel összhangban. Az 
oktató-nevelő munkán belül min-
denekelőtt a munka- és tanulmá-' 
nyi fegvelem megerősítése a cé-
lunk. A kar tudományos mun-
kájára vonatkozóan gyors teendő' 
az elmúlt ötéves tervidőszak ku-
tatási beszámolóinak az értéke-
lése. valamint a tanszékek által 
leadott, ú j ötéves időszak tevé-
kenységét meghatározó tudomá-
nyos ' programok elbírálása. Ezzel 
kapcsolatban újdonság, hogy kül-
ső. nem karon dolgozó szakembe-
reket kérünk fel az értékelésre, 
s számítunk az új programra vo-
natkozó véleményükre is. 

Visszatérve az oktatásra: el-
készültek az úi tantervek a te-
matikai korszerűsítés jeevében. 
ami egyébként a továbbiakban is 
permanens feladatunk lesz. Mivel 
számos út. sDecializált terület 
alakult ki a terméS7ettudományo-
kon belül, feltétlenül szükség van 
az előadandó anvag modernizá-
lására. Ezt elsősorban az ismere-

tek integrációjával akarjuk meg-
valósítani, hogy ne terheljük túl 
a hallgatókat. Tehát összefogla-
lóan azt tudom mondani, hogy a 
tantervi keretek kialakultak, s 
ezt kell megtöltenünk tartalom-
mal. 

— Az egyszakos képzés nem 
jelent-e problémát ebben a vo-
natkozásban? 

— A vegyész vagy -például a 
biológus szakon belül specializált 
szakirányokat célszerű kialakí-
tani. Ezek a népgazdaság igénye-
inek megfelelnek. ugyanakkor 
ezeket a szakirányokat koordinál-
nunk kell a másik két tudomány-
egyetem képzési törekvéseivel. 

— S az elhelyezkedés szem-
pontjából? 

— Az elhelyezkedés körülmé-
nyei semmiképpen sem rosszak. 
Azt lehet mondani, aki akart, az 
el tudott helyezkedni a végzettsé-
gének megfelelően. A probléma 
inkább az. hogv nagyon sokan 
akarnak Szegeden maradni vagy 
más nagyvárosban elhelyezkedni, 
s persze, nem szívesen mennek a 
végzett hallgatók általános isko-
lába tanítani. 

— Ügy tudom, hogy a TTK-n 
viszonylag magas a bukási arány. 
Vajon, ön szerint ennek mi az 
oka? 

— Valóban magas, s a tanul-
mányi fegyelem erősítését ezért 
tűztük ki célul. Nagy baj az, 
hogy sok hallgató a végsőkig ki 
akarja használni az utóvizsgára 
vonatkozó jogait. Véleményem 
szerint a hallgatók rosszul oszt-
ják be idejüket a vizsgaidőszak-
ban. mert bizonyos, hogy az évek 
során a számonkérés nem lett 
szigorúbb. Meg kell legyeznem 
azt is, hogy a hallgatók képessé-
gei nem feltétlenül mutatnak 
emelkedő tendenciát. Ezt a fel-
vételi vizsgákon «tapasztaltak 
alapján is mondhatom, s az ok 
talán ott is kereshető, hogy az 
egyre szaporodó, speciális főisko-
lák elvonják a természettudomá-
nyok iránt érdeklődő diákokat. 
Nyilvánvalóan ezért is kevesebb 
a tudományegyetemekre jelentke-
zők száma. 

— Az intézményi demokratiz-
mus helyzetét milyennek ítéli? 

— Mint az ismeretes, az Egye-
temi Tanács a szervezeti és mű-
ködési szabályzatot ebben a te-
kintetben módosította, s a KISZ 
jogosítványok közé bekerült pél-
dául a hallgatók véleményezési 
joga oktatóikra vonatkozóan. Ez-
zel kapcsolatban az a vélemé-
nverp: fogadjuk el azokat a jó 

észrevételeket, amit a diákok 
tesznek, s az erre alkalmas fóru-
mokon közösen vitassuk meg. Mi 
a pártvezetőséggel együtt éppen 
most dolgozzuk ki a visszajelzés 
hatékony formáit. Tehát azt le-
het mondani: megindult a két-
oldalú véleményezési rendszer 
működése, de az egész struktúra " 
hatékony funkcionálása lényegé-
ben véve ettől a tanévtől kezdve 
várható. — Az intézményi de-
mokratizmus zavartalan működé-
sét mindenképpen fontosnak tart-
juk, s ennek megfelelően például 
a diákparlamentéket szakcsopor-
tonként bonyolítjuk le. hogy a 
konkrét problémák ne sikkadja-
nak el. 

— A természettudományi kar 
hallgatóinak tudományos diákkö-
ri tevékenysége az ismert ered-
mények alapján nagyon színvo-
nalas. Valóban ilyen felhőtlen a 
helyzet? 

— Kétségtelen, hogy szén sike-
reket vallhatunk magunkénak 
Annyit azért meg kell iegvezni: 
jobb lenne, ha a hallgatók na-
gyobb számban vennének részt a 
TDK munkájában. Ha nem csu-
pán a legkiválóbbak dolgoznának 
A tudományos diákköri munka 
javítása egyébként a KISZ akció-
programjának egyik fontos pontja. 

— Milyen a kapcsolatuk a Bio. 
lógiai Központtal? 

— Feltétlenül jó, szépen fejlődő 
kapcsolatot alakítottunk ki. Az 
oktató munkát illetően: lehető-
ségünk van a Biológiai Központ-
ba küldeni hallgatókat, akik szak-
mai gyakorlatukat végzik ott, 
vagy diplomamunkájukat készí-
tik. Ez a biológus, fizikus, ve-
gyész szakos hallgatókra egvaránt 
vonatkozik. Ezen kívül kutatási 
együttműködéséről is beszélhe-
tünk. amelyet szerződésben rög-
zítettünk. Tehát például a drága, 
úgynevezett nagy műszerek meg-
rendelését koordináltan végezzük 
az SZBK-val, s ezeket természe-
tesen kölcsönösen használjuk. De 
megemlítem azt is. hogy sok. a 
Biológiai Központban dolgozó ku-
tató tart speciálkollégiumot itt a 
természettudományi karon. 

— Még csak egy rövid kérdés: 
a kollégiumi elhelyezéssel, van-e 
problémájuk? 

— Amióta a Bolyai kollégium 
lakhatatlanná vált. nyilvánvalóan 
problémát okoz a kollégiumi szo-
bák zsúfoltsága. így csak azt 
mondhatom, nagvon várjuk az 
úi kollégium felépülését. 

BELANYI GYÖRGY 
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